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Referat fra bestyrelsesmøde d. 7. marts 2025, Naturnationalpark 

Ulvshale 

 
 

 

 

Tilstede fra bestyrelsen: 
 

Organisation Medlem Tilstede 

Formand Tove Damholt OK 

Vordingborg Kommune Pernille Sørensen OK 

Danmarks Naturfredningsforening Jørgen Alfastsen   OK 

Dansk Ornitologisk forening Bo Kayser OK 

Friluftsrådet Lise Rasmussen  OK 

Spejderne H.C. Gravesen OK 

Danmarks Jægerforbund Stig Andersen Afbud 

Danmarks Orienteringsforbund Pia Engel Kadziola OK 

Dansk Islandshesteforening Nina Andersen OK 

Danmarks Idrætsforbund Niels Henrik Holscher  OK 

DGI Henrik Holmer OK 

UNESCO Biosfære sekretariatet Katrine Ohm Dietrich OK 

ULG Ulfhale lejer- og grundejerforening Poul Johansen Afbud 

Sandvejens natur-og kulturarvsforening Mike Ameko Lippert OK 

Grundejerforeningen Mågenakken Claude Teisen-Simony OK 

Bådelauget REX Lars Bech Madsen OK 

Foreningen Nyord Lotte Illeris OK 

Dansk Vandrelaug - Storstrøm Inger Skov  OK 

Handicaprådet Vordingborg Kommune Anders J. Andersen  Afbud 

VKST (landbrugsrådgivning) Sabrina Pilemand OK 

Møn Strandcamping Martine Stephensen OK 

 
Til stede fra Naturstyrelsen:  
Skovrider Jane Skov Lind, projektleder Elly E. Andersen, skovarbejder Anders Knudsen 
 

Dagsorden 

1. Velkommen tilbage v/formanden 

2. Godkendelse af referatet fra mødet den 8. november 2024 v/Naturstyrelsen 
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3. Overblik over tidsplan og arbejdsproces, herunder bestyrelsens muligheder for høringssvar 

mv, kommende bestyrelsesmøder, v/Naturstyrelsen 

4. Gennemgang af projektbeskrivelse og forvaltningsplan med udgangspunkt i de temadrøftelser 

bestyrelsen har haft v/Naturstyrelsen  

5. Kommentarrunde ift. fremlæggelsen i pkt. 4 v/formanden 

6. Hvor finder man høringsmaterialet, og postkasse til høringssvar v/Naturstyrelsen 

7. Drøftelse af informationsplan i høringsperioden v/Naturstyrelsen 

8. Forberedelse til næste bestyrelsesmøde den 28. marts 2025 

9. Ministeren kommer på besøg den 24. marts, I er inviterede, program  

10. Evt. 

 

 
Ad punkt 1: Velkommen tilbage  

 

Tove bød velkommen. Vi er nu i en ny fase. Vi har afsluttet processen, hvor bestyrelsen har 

kunnet give input til Naturstyrelsens udkast til projektbeskrivelse. Det materiale er samlet og 

NST har brugt det i det samlede udkast til projektbeskrivelse og forvaltningsplan. Dermed går 

bestyrelsen nu ind i ny fase. Bestyrelsen skal i dag klædes på til at kunne forstå og læse 

projektbeskrivelse og forvaltningsplan, der kommer ud meget snart. 

De næste to møder skal bruges til at drøfte høringssvar, der skal gives, samlet som enkeltvis.  

 

I dag vil Naturstyrelsen præsentere nedslag i det materiale, der kommer i høring. 

 
Ad punkt 2: Godkendelse af referatet fra mødet den 8. november 2024  
 

Efter mødet d. 8. november 2024 fik bestyrelsen en række dokumenter tilsendt. Der er forslag 

om at samle alle dokumenter, undtagen bestyrelsens input, som Tove har skrevet på 

bestyrelsens vegne, i et dokument. 

 

Grundejerforeningen Mågenakken havde desuden en række konkrete rettelsesforslag til 

referatet. Elly gennemgik disse forslag til ændringer.  

 

Nina har sendt en kommentar til Naturstyrelsen ang. ridning i folde med kvæg og har bedt om 

at få det følgende indarbejdet i referatet: ”Jeg vil lige sige at mine erfaringer alene bygger på 

kvægracen Galloway og ikke andre typer kvæg. Mine erfaringer med gallowaykvæg er fra 

Jydelejet på Møns Klint i forhold til reproducerende gallowaykvæg og her har det ikke givet 

anledning til problemer med færdsel” 

 

Der er ikke enighed i bestyrelsen om reproducerende dyr. Der er opbakning til afgræsning 

med heste og kvæg. 

 

Mike: side 4 ”?!” – hvad betyder det? Enighed om at slette Sandvejen – og blot skrive 

”Ulvshalevej til Vogterhuset”.  

 

Claude gjorde opmærksom på, at Grundejerforeningen Mågenakken ønsker at nedlægge rute 

3, 4 og 5. 

 

Med ovenstående præciseringer blev referatet godkendt. 
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Ad punkt 3: Overblik over tidsplan og arbejdsproces, herunder bestyrelsens muligheder 
for høringssvar mv, kommende bestyrelsesmøder 

 

Elly gennemgik tidsplan. Høringsperiode forventes at være fra d. 14. marts og frem til 14. maj 

(Efter mødet er de endelige datoer meldt ud: fra den 18. marts til den 18. maj). 

Alle kan indgive høringssvar; foreninger, enkeltpersoner, bestyrelsen.  

På baggrund af alle høringssvar laver Naturstyrelsen et første udkast til et høringsnotat. Dette 

høringsnotat drøftes med bestyrelsen og rettes til andet udkast til høringsnotat. Derefter skal 

det godkendes i Naturstyrelsens hovedkontoret. Hvis bestyrelsen på baggrund af materialet 

ønsker det, kan der sendes et brev direkte til ministeren. Bestyrelsen vil få besked om, hvordan 

processen for dette er senere. 

 
Ad punkt 4: Gennemgang af projektbeskrivelse og forvaltningsplan med udgangspunkt i 
de temadrøftelser bestyrelsen har haft  

 

Jane gennemgik nedslag i projektbeskrivelsen. Hun pointerede, at det er Naturstyrelsens 

faglige oplæg. Der blev også redegjort for fravalg ift. bestyrelsens input. Der blev ikke refereret 

for denne gennemgang.  

 

Lotte spurgte om det er OK at fortælle om nedslagene til ens bagland. 

Jane svarede at det er OK. 

 
Ad punkt 5: Kommentarrunde ift. fremlæggelsen i pkt. 4 

 

Alle skrev tre ting ned og Tove samlede op via runde. 

Følgende emner blev identificeret til drøftelse på næste bestyrelsesmøde 

 

Generelt 

• Positiv ift. den samlede plan – god balance imellem benyttelse og beskyttelse. Spændende 
ift. reproducerende dyr og færiste – men det skal følges nøje. 

• Positiv ift. opsamling – fin opfølgning 

 

Færiste i Telefonstien og Ulvshalevej 

• Færiste i Ulvshalevej, bekymring for krydsende dyr på vejen  

• Hegn ved Telefonstien – ønsker den frahegnet på hele strækningen med få passager som i 
dag 

 

Dyr 

• Reproducerende dyr, herunder sikkerhed 

 

Naturforvaltning 

• Positivt at det er muligt at gøre en indsats for birk og rynket rose 

• Pleje i skoven – rydning af rødeg og veteranisering 

• Spørger til afsnit om regulering af ræv. NST: Ja, der kommer et afsnit om forvaltning af 
vildtlevende dyr, herunder mulighed for regulering. 

 

Ruter 

• Stier og ruter – ruter skal være godt afmærket 

• Savner rideruter 

• Stier uden afmærkning i skoven er OK 

• Færdsel af rideheste fra nord til syd 

• Overvejelse om at nedlægge ruter – men fastholde stier og kun én rute. 
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• Ønsker kun én sammenhængende rute – ikke flere ruter 

• Bemærk at fremmede er afhængige af afmærkede ruter, og afmærkningen vil ligeledes 
være med til at styre færdslen i NNP Ulvshale  

 

Faunalommer 

• Positivt med stor faunalomme på Nordengene 

• Skal faunalommerne være større? 

• Savner større og flere faunalommer i skoven 

 

Friluftsliv 

• Positivt at tage hensyn til borgere med nedsat mobilitet 

• Placering af fugleplatforme (hvorfor er tårn mod nord fravalgt) og festpladsen 
Svar fra NST ang. tårn mod nord: område med mange forskellige habitatnaturtyper og 
svært ikke at gøre skade på naturen her. 

• Savner overnatning fx ved Ulvshalegård  

• Udformning af fugletårn mod syd 

• Faciliteter uden for NNP (overvej shelter på Grønningen i Hegnede Skov) 

 

Fremtiden 

• Savner udviklingsplan – strategi for fremtiden, herunder formidling 

• Savner beskrivelse af inddragelse/engagement 

• Opfordring til at arbejde sammen med Sporløs Færd-projektet 

 

Vand  

• Vand – syd for Vedelen – paddeskrab – problemstilling ift. sommerhuse og afvanding 

 

 

Ovenstående emnerne vil blive drøftet på de næste to møder.  

Tove vil forsøge at samle op efter første møde, og det endelige høringssvar fra bestyrelsen kan drøftes 

på andet møde. 

 
 
Ad punkt 6: Hvor finder man høringsmaterialet og postkasse til høringssvar?  
 

Elly gennemgik proces for høringsperiode, høringssvar mv. Høringssvar skal være afgivet 

elektronisk senest 18. maj. Se i øvrigt høringsmail for præcist tidspunkt. 

Høringssvar sendes pr. mail til nnpulvshale@nst.dk 

Vi forventer at materialet kommer i høring omkring d. 21. marts. (ændret af departementet til 

den 18. marts). 

Se slides for mødet med detaljeret tidsplan og proces. 

 
Ad punkt 7: Drøftelse af informationsplan i høringsperioden  

 

Elly gennemgik informationsplan til offentligheden. Høringsmail sendes til direkte til alle i 

bestyrelsen. 

Der kom forslag om også at sætte annonce i Sydsjællands Tidende.  

 

OBS. Borgervandring den 6. april fra 14-16.30 

  
Ad punkt 8: Forberedelse til næste bestyrelsesmøde OBS! den 7. april  
Da høringsperioden er udskudt flyttes mødet fra den 28. marts til den 7. april 
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Vigtigt at læse materialet inden og zoome ind på kortet. Det kan være en god idé at være præcis og 

evt. komme med alternative forslag. 

 

Naturstyrelsen opfordrer til at komme med konkrete eksempler – fx på fugleplatforme eller 

lignende. Det skal ikke med i projektbeskrivelsen, udformning af tårne og platforme drøftes på 

senere møder i bestyrelsen. 

 

 
Ad punkt 9: Ministeren kommer på besøg den 24. marts, program  

 

Bestyrelsen er inviteret til at deltage i ministerbesøg på Ulvshale. Anledningen er 

igangsætning af høring for den første af de næste 10 naturnationalparker. 

Elly gennemgik program, alle er velkommen til at deltage. Der gik en seddel rundt med 

tilmeldinger. Elly har efterfølgende sendt invitation til de 3, der ikke var til stede. 

 
Punkt 10: Næste bestyrelsesmøder, bemærk nye mødedatoer 
 

Mandag den 7. april fra 9-12 
Fredag den 9. maj fra 13-16 
 
Øvrige datoer bliver måske ændret. Der er således fortsat stor usikkerhed vedr. disse 
datoer. Naturstyrelsen reviderer tidsplanen når høringen er gået i gang, og de 
resterende møder i 2025 kan fastlægges 

 


